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Quines llengües 
parles? 

Jo només parlo 
castellà i ara català. 
No parlo cap altra 
llengua, tot i que 
m’agradaria saber 
anglès. M’agrada-
ria aprendre’n però 
ara em centro en el 
català. Potser des-
prés, per no fer-me 
un embolic. Sí que 
m’agrada que les 
meves fi lles parlin 
català i anglès i que 
no ho perdin.    
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Què et va fer decidir a estudiar 
català?  
Vaig decidir-me a estudiar-lo 
perquè m’agrada parlar-lo però 
em fa molta vergonya, i les meves 
fi lles el parlen i m’agradaria poder-
lo parlar amb elles, tot i que és 
difícil  perquè no tenim l’hàbit. Fins 
ara no havia trobat el moment i ara 
he decidit que és l’hora. 
 
Tens persones al teu entorn que 
et parlin en català? 
Sí, a l’escola de les meves fi lles, a la 
meva feina, amb alguns companys 
i amb els caps...

Creus que és necessari saber 
català? Per què? 
Jo no el necessito per a res en 
concret, ni per a la feina, ni per a 
les meves relacions personals, 
però em fa iŀlusió aprendre’l. 
Abans li explicava al meu marit 
que ja he començat les classes i 
ell se n’alegra. A ell li passa com 
a mi, que l’entén, perquè treballa 
en un context on hi ha molts 
catalanoparlants, però no el parla, i 
li sembla molt bona idea la decisió 
d’estudiar-lo. 

Tu vas tenir l’oportunitat 
d’estudiar català a l’escola? 
Sí, jo soc nascuda aquí a Ripollet i 
a l’escola tenia una assignatura de 
català, però només una, com la de 
francès... 

Quin curs estàs fent? T’agraden 
les classes? Per què?
Jo he començat pel nivell Bàsic 2. 
Venia una mica tallada però real-
ment m’agrada molt l’ambient de la 
classe i els companys. Feia tant que 
no anava a classe, des que anava a 
l’escola, que per a mi això és nou, i 
em fa il·lusió, m’emociona. M’agra-
da venir a classe i sentir que aprenc 
i que faig una cosa diferent de tre-
ballar i estar amb les meves fi lles a 
casa. Espero amb ganes els dilluns 
i dimecres, que tenim classe! 

Què és el més important per a tu a 
l’hora d’aprendre la llengua
Per a mi el més important és par-
lar i escriure. Entendre-ho sí que ho 
entenc tot. Però és la primera vega-
da que parlo tant en català seguit! 

Tens algun truc per aprendre ca-
talà? 
M’he proposat escoltar més català: 
mirar pel·lícules en català, etc., per 
agafar la fl uïdesa a l’hora de parlar. I jo 
no tinc hàbit de llegir, però ara ja m’he 
agafat algun llibre i estic intentant 
llegir en català. De moment em cos-
ta però he d’anar agafant el costum 
i sentir-m’hi còmoda. També m’han 
recomanat l’aplicació Duolingo, però 
encara no l’he provada. A més, la 
meva fi lla gran ara m’està ajudant 
una mica amb el català. Al principi es 
va quedar molt xocada que jo inten-
tés parlar català, i li feia gràcia veure 
que em costava, però ara em diu que 
se sent orgullosa de mi.  

Voldries fer alguna recomanació 
per practicar català als aprenents 
que venen de fora? 
Que vinguin a estudiar català, que 

va bé, i que a més si som a Cata-
lunya hem de parlar català. Jo els 
animaria a venir a parlar-lo i estudi-
ar-lo, que a mi m’agrada. 

Creus que ara la situació és 
més favorable que fa uns anys a 
aprendre i practicar català? O al 
contrari? 
Per a mi ara és més fàcil apren-
dre’l que abans, ja que, quan tenia 
les nenes petites, no tenia temps, 
al meu entorn ningú no el parlava i 
a l’escola quan jo estudiava només 
tenia una assignatura de català, i 
era més complicat. 

Últimament es diu que el català 
està en perill, i que entre els joves 
cada cop es parla menys. Què en 
penses?
Seria una llàstima, però sí que 
sembla que s’estigui perdent una 
mica... En part jo per això he deci-
dit estudiar-lo i saber-lo escriure’l. 
M’agrada fer-ho. n


